
گمرک و سازمان بنادر برای تسهیل 
در واردات کالا های اساسی کارگروه 

مشترک تشکیل دادند
گروه اقتصادی -  گمرک ایران و ســازمان بنادر و دریانوردی در نشســتی 
مشترک با تشکیل کارگروهی بر سرعت بخشیدن به تخلیه و بارگیری و ترخیص 

کالا های اساسی تاکید کردند.
علیرضا مقدســی رئیس کل گمرک ایران در این نشست با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته توســط گمرک گفت: گمرکات ترخیص کننده کالا های اساسی با 
تمام توان نسبت به انجام تشریفات گمرکی تا آخرین کامیونی که به گمرک وارد 

می شود، اقدام می کنند.
وی اظهار داشــت: در این زمینه در ســتاد گمرک، قرارگاه تسهیل تشریفات 
گمرکی کالا های اساســی تشکیل شــده تا با بررسی راه های تسهیل در ترخیص 
کالا های اساسی با حضور مدیران گمرکات اجرایی ترخیص کننده کالا های اساسی، 

در راستای ترخیص هر چه سریعتر این کالا ها گام بردارند.
به گفته وی هماهنگی هر چه بیشتر سازمان های دخیل در امر تجارت از جمله 
گمرک و بنادر و استاندارد سازی کانتینر ها سبب افزایش سرعت تخلیه و بارگیری 

در بنادر و ترخیص هر چه سریعتر کالا های اساسی می شود.
مقدسی با تاکید بر اهمیت ارتباط سامانه ای بین گمرکات و بنادر افزود: تبادل 
اطلاعات و آمار بین گمرکات و بنادر و اصلاح فرایند ها ســبب تسریع در خروج 

کالا های اساسی از بنادر و گمرک خواهد شد.
رئیس کل گمرک ایران با اشاره به اینکه استفاده از ابزار های الکترونیکی باعث 
افزایش ســرعت در انجام تشــریفات گمرکی و کاهش هزینه می شود، خواهان 
همکاری بنادر و گمرک در اســتقرار ایکس ری در گمرکات برای ترخیص سریع 
کالا ها شد.براساس این گزارش علی اکبر صفایی مدیرعامل بنادر و دریانوردی نیز در 
این نشست اقدامات این سازمان را در تخلیه و بارگیری کالا های اساسی تشریح کرد.

صفایی با تاکید بر استمرار نشست های مشترک گمرک و بنادر و دریانوردی با 
هدف سرعت بخشیدن به کار، اظهار داشت: همکاری و هماهنگی بین دو سازمان و 
انجام فرایند ها به صورت مشترک سبب هم افزایی و تسهیل و تسریع در امور مرتبط 
خواهد شــد.وی گفت: با توجه به هماهنگی و همگرایی بین دو سازمان، در حال 
حاضر کارکنان دو سازمان با تلاش و همکاری مطلوب در حال خدمت رسانی به 

خدمت گیرندگان هستند.

اقتصادی6

گروه اقتصادی - غلامحســین 
شــافعی در نشست هیأت نمایندگان 
اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه هیچ 
ایرانی دلســوزی نمی تواند نســبت 
بــه آنچه در دو ماه گذشــته رخ داده 
بی تفاوت باشــد و امیدوارم کشــور 
زودتر به سرمنزل آرامش برسد، اظهار 
کرد: این روزها در جلســات متعدد، 
مسئولان از ما سوال می کنند که برای 
بهبود وضع اقتصادی کشور چه باید 
کرد؟ در یک کلام پاسخ ما در دو مورد 

اساسی خلاصه می شود.
دو راهــکار بــرای بهبود 

وضع اقتصادی
رئیس اتاق بازرگانی ایران افزود: 
اول اینکه حل مشکل اقتصادی کشور 
و بهبود وضع اقتصادی مردم نیازمند 
سرمایه گذاری های عظیم و دسترسی 

به فناوری های به روز است.
وی اضافه کــرد: مورد دوم هم 
اینکــه حضور افــراد دارای اهمیت 
حرفه ای در مناصــب مهم اقتصادی 

کشور چاره ساز است.
وی ادامه داد: آنچه تاکنون اقتصاد 
ما در طــول دهه های گذشــته با آن 
روبرو بوده خالی از موارد فوق الذکر 

و حرکت در مسیری پر از اشتباه بوده 
کــه ما را به نقطــه بحرانی در اقتصاد 

کشور هدایت می کند.
۱۰ میلیون ایرانی زیر خط 

فقر هستند
شــافعی تصریــح کــرد: طبق 
محاسبات گوناگون در ۱۰ سال اخیر 
درآمد سرانه حقیقی هر ایرانی بیش از 
۳۰ درصد کاهش یافته است و حدود 
۱۰ میلیون ایرانی زیر خط فقر رفته اند.
وی افزود: چند ســال اســت 
کــه حجــم اســتهلاک از حجــم 
ســرمایه گذاری پیشی گرفته است و 

فقر مطلق حدود دو برابر شده است.
فعالان اقتصادی انگیزه ای 
برای ســرمایه گــذاری مولد 

ندارند
رئیس اتاق بازرگانی ایران اضافه 
کرد: میانگین رشــد اقتصادی با نفت 
طی ســال های ۹۰ تا ابتدای ۱۴۰۱ بر 
اســاس آمارهای بانــک مرکزی نیم 

درصد بوده است.
وی ادامــه داد: ایــن وضعیت 
نشان از سیطره نا اطمینانی در فضای 
کســب وکار و عدم انگیــزه فعالان 
اقتصادی برای ســرمایه گذاری های 
بزرگ و مولد در کشور دارد. زمانی که 
سرمایه گذاری صورت نگیرد، تولید 
اشــتغال زا و پایدار نخواهیم داشت 
و متعاقباً اشــتغال زایی برای جمعیت 

جوان کشور رقم نخواهد خورد.
فارغ التحصیلان  بیــکاری 

هشدار جدی است
شافعی اظهار کرد: بر اساس اعلام 
بانک مرکزی نرخ بیکاری جوانان ۱۵ 
تا ۲۴ ساله در ســال ۹۸ معادل ۲۶.۱ 
درصد و نرخ بیــکاری جوانان ۱۸ تا 
۳۵ ساله معادل ۱۸ درصد بوده است.

ایــن  بررســی  افــزود:  وی 
شــاخص ها برای زنان در مقایسه با 
مردان عمق مشــکل را بیشتر آشکار 
می کنــد. این نرخ برای کشــوری که 
یکی از مزیت های نســبی آن نیروی 
جوان تحصیل کرده اســت هشــدار 

جدی تلقی می شود.
سیاســت های  ماهیــت 

اقتصادی دولت روشن نیست
رئیس پارلمان بخش خصوصی 
در ادامــه گفــت: نااطمینانی هــای 
گســترده در اقتصاد ایران هم ریشه در 
سیاست های اقتصادی داخلی دارد و 

هم در تحریم های ظالمانه.
وی افــزود: واقعیت آن اســت 
که هنوز همانند ســال ها قبل، ماهیت 
سیاست های اقتصادی دولت نیز برای 

فعالان اقتصادی روشن نیست.
شــافعی ادامه داد: سیاست های 
دولت و مجلس درباره قیمت گذاری 
انرژی و قیمت گذاری خوراک برای 
صنایع چیست؟ سیاست کشور درباره 
نــرخ ارز، درباره نرخ ســود بانکی، 

درباره قیمت گذاری کالاها و خدمات 
و انــواع نهاده های تولید چیســت؟ 
منطق سیاســت های مالیاتی دولت و 
مجلس چیســت؟ وضعیت بورس 
به عنوان دماســنج اقتصــاد در چند 
سال اخیر به وضوح نتیجه سردرگمی 
سیاست های اقتصادی و راهبردهای 

سیاسی کشور است.
وی تاکیــد کرد: بــدون وجود 
چشــم انداز روشــنی دربــاره این 
سیاســت ها، یــک فعــال اقتصادی 
نمی توانــد تصمیمــات میان مدت و 

بلندمدت بگیرد.
لــزوم مشــارکت بخــش 
خصوصی در تدوین استراتژی 

توسعه صنعتی کشور
رئیس اتــاق بازرگانی ایران در 
ادامه به تدوین اســتراتژی توســعه 
صنعتی کشــور اشــاره کــرد که در 
دســتور کار دولت قرار گرفته است و 
گفت: تدوین ســند استراتژی توسعه 
صنعتی موضوع فرابخشــی اســت. 
اتاق ایران امیدوار اســت با دعوت از 
بخش خصوصــی در کارگروه های 
تدوین سیاســت ها درباره رسته های 
اولویــت دار، مشــارکت عمومی و 
همگرایی در اجرایی شدن سند را قوت 
بخشــد.وی افزود: گزارشی که اخیراً 
توسط مرکز پژوهش های اتاق ایران 
منتشر شده است ضمن بررسی تجربه 
توســعه صنعتی کشورهایی همچون 
چین، ژاپن، تایوان و کره جنوبی به این 
نتیجه می رســد که در کشورهایی که 
در توسعه صنعتی موفق بوده اند بدون 
اســتثنا از یک توالی صنعتی تدریجی 
پیروی کرده اند. رئیس پارلمان بخش 
خصوصی تصریح کرد: به این معنا که 
در مراحل اولیه، مزیت های نسبی خود 
را سکوی پرتابی برای مزیت سازی و 

خلق ارزش قرار داده اند.
وی افــزود: توســعه اقتصادی 
پایدار، نشــأت گرفته از سیاست های 
صنعتی سنجیده ای است که در مراحل 
ابتدایی با مزیت های نسبی یک کشور 
همسو بوده و صنایع سازگار با ساختار 
داخلی و موجود را هدف گذاری کند.
شافعی اضافه کرد: استراتژی های 
توســعه که بدون توجه به مزیت ها، 

صرفاً با الگوبرداری از مراحل انتهایی 
توسعه کشــورهای پیشرفته سعی بر 
تمرکز بر روی صنایع سنگین داشتند، 

به شکست منتهی شدند.
از مزیت های کشــور برای 
توســعه زنجیره ارزش تولید 

بهره نبرده ایم
وی ادامه داد: در کشــورمان نیز 
مزیت هــای عدیده ای وجود دارد که 
متأسفانه بدون آنکه از آن ها در راستای 
تقویت زنجیره هــای ارزش صنعت 
استفاده شود یا نادیده گرفته و یا صرفاً 
به خام فروشی منتهی شده اند. از این 
منظر شــما ببینید که چقدر واقعیات 
اقتصاد ما با تجــارب موفق در تضاد 

است.
شــافعی افزود: به این معنا که از 
مزیت های نســبی خود نظیر نیروی 
کار تحصیل کرده و به نســبت ارزان و 
همچنیــن منابع غنی انرژی و معدنی 
برای توســعه زنجیره ارزش تولید در 
کشور بهره نبرده ایم و برعکس صنایع 
ســرمایه بر و خام فروشی در اولویت 

قرار گرفته اند.
وی تاکید کــرد: امیدواریم تهیه 
این ســند و اجرایی شدن آن معضل 
تصمیم گیری هــای جزیره ای را حل 
کند و از همه این فرصت ها و مواهب 
برای تکمیل زنجیره ارزش تولیدات 

رقابت پذیر استفاده شود.
در برنامه هفتم توســعه 
آرزوهــای  و  آمــال  نبایــد 

بلندپروازانه را طرح کرد
شافعی در ادامه به تدوین برنامه 
هفتم توســعه اشاره کرد و گفت: اگر 
دولت و مجلس می خواهند در عرصه 
اقتصاد تحولی ایجــاد کنند فرصت 
برنامه هفتم توســعه، بزنگاهی است 
که می توان بخشی از ناکارآمدی های 
انباشــت شــده را حل وفصل کرد. 
تمام تلاش آن ها باید این باشــد که نا 
اطمینانی های مربوط به سیاست های 

اقتصادی داخلی را کاهش دهند.
وی افزود: لذا برنامه هفتم به جای 
طرح آمــال و آرزوهای بلندپروازانه 
بیــش از هر چیزی باید به دنبال تغییر 
ریــل اداره کشــور در جهت تأمین 
منافع کشور و مشــارکت حداکثری 

در اجرای آن معطوف و متمرکز شود.
عدم تدوین واقعی برنامه هفتم، 
فرصت بازیابی اقتصاد را از بین می برد
رئیس اتاق بازرگانی ایران اضافه 
کرد: با صراحت عــرض می کنم که 
یکی از مشــکلات برنامه های قبلی 
عدم توجه بــه واقعیات زمان تدوین 
برنامه از جمله آثار مخرب تحریم ها بر 
توان تولیدی کشور و مشارکت ندادن 
بخش خصوصی و اســتان ها و دیگر 

گروه های مرجع بوده است.
وی ادامه داد: چنانچه در فرآیند 
تدوین برنامه هفتم از بخش خصوصی 
مشــورت گرفته نشود و برنامه هفتم 
نیــز در چارچــوب برنامه ریــزی 
غیرمشــارکتی و از بــالا بــه پایین و 
ارباب-رعیتــی و در زمــان اندک، 
تدوین شود فرصت بازیابی اقتصاد و 

جامعه از بین خواهد رفت.
شافعی تاکید کرد: انتظار می رود 
که از برنامه های کم فایده و نمایشــی 
قبلی، درس گرفته شــود و در مرحله 
تدویــن برنامه از همــه ظرفیت های 
کشــور به ویژه بخــش خصوصی و 

نخبگان و ذی نفعان استفاده شود.
کاهــش ســهم فنــاوری 
اطلاعات در تولید ناخالص ملی 
به دلیل محدودیت های اینترنت

رئیس پارلمان بخش خصوصی 
در ادامه به مشــکل ارتباطی کســب 
و کارها اشــاره کرد و گفت: یکی از 
مشــکلاتی که صاحبان کسب وکار 
به ویژه کسب وکارهای کوچک در این 
دو ماه با آن دســت به گریبان بوده اند، 
مشــکل محدودیت اینترنت به عنوان 
یکــی از اجزای مهــم و انکارناپذیر 

فضای کسب وکار امروز است.
وی افــزود: آمارهای رســمی 
بانک مرکزی حاکی از آن اســت که 
۳.۳ درصــد از تولیــد ناخالص ملی 
به صورت مســتقیم به اقتصاد حوزه 
فناوری اطلاعــات و ارتباطات گره 
خورده اســت. شــافعی ادامه داد: بر 
این اســاس محدودســازی اینترنت 
در چنــد ماه اخیر ضمــن آنکه زیان 
جبران ناپذیــری را بــر بســیاری از 
شــرکت ها به ویژه کســب وکارهای 
فعال در بخش خدمات تحمیل کرده، 

به کاهش ســهم فناوری اطلاعات در 
تولید ناخالص ملی منجر شده است.

معــاش ۹ میلیــون نفر در 
معرض تهدید قرار دارد

برآوردهــای  افــزود:  وی 
انجام گرفته در سازمان صنفی رایانه ای 
نشــان می دهد معیشت ۹ میلیون نفر 
از جمعیت کشــور کــه برای عرضه 
محصولاتشان از شبکه های اجتماعی 
بین المللی استفاده می کنند، با اختلال 
سراسری در شبکه اینترنت در معرض 

تهدید قرار دارد.
محصــولات  درصــد   ۷۱
عرضه شــده در اینســتاگرام، 

ایرانی است
شــافعی گفت: اهمیت توجه به 
ادامه حیات کسب وکارهای اینترنتی 
از آنجا دوچندان می شــود که بدانیم 
بیش از ۷۱ درصد از محصولات مبادله 
شــده در صفحات اینستاگرام، کالای 
تولید ایران بوده است که عمدتاً زنان 
و جوانان صاحبان این کسب وکارها 

هستند.
۴۰۰ هزار کســب و کار در 

معرض نابودی
وی افزود: بر اساس نظرسنجی 
صورت گرفته توسط سازمان صنفی 
رایانه ای در مهر ۱۴۰۱ که با مشارکت 
۱۰۴ شــرکت صورت گرفته حدود 
۲۵ درصــد پاســخ دهندگان عنوان 
کردند که ۵۰ تا ۷۵ درصد فروششان 
کاهش یافتــه اســت. رئیــس اتاق 
بازرگانــی ایران اضافه کرد: همچنین 
۳۳ درصد از مشارکت کنندگان میزان 
کاهش فروش را بین ۷۵ تا ۱۰۰ درصد 
عنــوان کرده اند. وی افــزود: برآورد 
میزان خســارت احتمالی در صورت 
تداوم محدودیت ها هم جالب توجه 
اســت. ۲۵ درصد روزانه ۵۰ میلیون 
تا ۶۰ میلیون تومان خســارت برآورد 
کرده انــد. ۲۱ درصــد بین ۵۰ تا ۱۰۰ 
میلیون تومان و ۲۶ درصد بالای صد 

میلیون تومان تخمین زده اند.
شافعی گفت: بیش از ۴۰۰ هزار 
کسب وکار در این شرایط در معرض 
نابودی هســتند. نوش داروی بعد از 

مرگ سهراب کارساز نیست.

رئیس اتاق ایران اعلام کرد؛

۱۰ میلیون ایرانی زیر خط فقر؛ 
برنامه هفتم جای طرح آرزوها نیست

رییس اتاق بازرگانی ایران ضمن اشاره به کاهش ۳۰ درصدی درآمد سرانه هر ایرانی و زیر خط فقر بودن ۱۰ میلیون نفر، 
گفت که عدم تدوین واقعی و درست برنامه هفتم، فرصت بازیابی اقتصاد را از بین می برد.

گروه اقتصادی -دولت سیزدهم  
و وزارت راه و شهرسازی، وعده هایی 
برای تکمیــل پروژه های عمرانی در 
بخش هــای مســکن و حمل ونقل 
داده اند که بخشــی از آنهــا به دلیل 
مشکلات تامین مالی هنوز به مرحله 

اجرایی نرسیده اند.
دولت ســیزدهم در ابتدای کار 
خود  وعده های متعددی در حوزه های 
عمرانی و مســکنی داده بود که اکنون 
بعد از گذشت بیش از یک سال هنوز 
بخــش زیادی از این وعده ها بر روی 
زمیــن مانده و به مرحلــه اجرایی و 

عملیاتی  نرسیده است.
یکی از وعده های اصلی دولت 
ســیزدهم، طرح نهضت ملی مسکن 
است که به گفته بسیاری از کارشناسان 
اقدام موثری در این بخش انجام نشده 

است.
دولت وعده ساخت یک میلیون 
واحد مسکونی در سال را داده بود که 

از این تعداد هنوز هیچ کدام از آن ها به 
مرحله اجرایی و عملیاتی شدن نرسیده 
است به طوری که دولت اعلام کرده 
بود تا پایان شــهریور ماه حدود ۱۰۰ 
هزار واحد مســکونی از پروژه های 
نهضت ملی مسکن را به بهره برداری 
می رســاند که تاکنون هیچ یک از این 
پروژه ها به دلیل عدم تامین نقدینگی و 
همچنین عدم تامین اراضی  به مرحله 

اجرایی و بهره برداری نرسیده است.
برنامه های عمرانی دولت 
هنوز به مرحله اجرایی نرسیده 

است
در همین خصوص محمد رضا 
رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران 
مجلس اعلام کرده است: پروژه های 
عمرانی عقب مانده بسیاری در کشور 
وجــود دارد که دولــت وعده های 

اجرایــی آن ها را داده بــود، اما هنوز  
به مرحله اجرایی و عملیاتی شــدن 

نرسیده است.
او می گوید: در حوزه مســکن 
که هیچ اقدام و یا گام موثری برداشته 
نشده و در حوزه های عمرانی از جمله 
افزایش حجم ترانزیت در بخش ریلی 
و بنــدری تاکنون برنامه ای به مرحله 

عملیاتی شدن نرسیده است.
یکی از ایــن وعده ها حمل ۲۰ 
درصد از بــار در حوزه ریلی بود که 
انجام نشده است. یکی از این پروژه ها 
راه اندازی راه آهن رشت-آستارا بوده 
است که  تاکنون به دلیل عدم نقدینگی 
و تامین مالی به مرحله اجرایی نرسیده 
اســت. یکی دیگر از این پروژه ها راه 
آهن چابهار به زاهدان است که از ۳۰۰ 
میلیون یورو اعتبار در صندوق توسعه 

ملی هنــوز ۵۰ میلیون یورو مانده که 
باید واریز شود .

در بحث آزاد راهی هم مقرر شده 
بود قطعه دوم آزاد راه تهران-شــمال 
تا پایان امســال بــه مرحله اجرایی و 
عملیاتی شدن برســد که هنوز برای 
اتمام آن ۱۱هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
لازم است و تاکنون هم ۱۱هزار و۵۰۰ 
میلیــارد تومان هزینه شــده و دولت 
بخشــی از منابع مورد نیاز برای این 

حوزه را پرداخت نکرده است.
نامهربانی ها زمینه ســاز 
عقب ماندگــی در اجرای پروژه 

های عمرانی!
در خصوص عقب ماندگی های 
برنامه های حمل ونقلی، رستم قاسمی 
وزیر راه وشهرسازی هم گله مند بوده 
و از این عقب ماندگی به دلیل برخی 

از نامهربانی ها در این خصوص اظهار 
ناراحتی کرده به طوری که در آخرین 
برنامه حمل ونقلی که هفته گذشــته 
برگزار شــده بود او با بیان اینکه حال 
حمل و نقل کشــور خوب نیســت، 
اظهار داشــت: در تمــام بخش ها و 
شــقوق حمل و نقل با مشــکلات 
مواجه هســتیم. به طوریکه سرعت 
قطار در بخش بار کمتر از ۱۰ کیلومتر 
بر ساعت است و عمر بسیار از واگن ها 
و لوکوموتیو ها به بیش از دو برابر سن 

مجاز رسیده اید.
 قاسمی ادامه داد: در حال حاضر 
۴۰۰ هزار کامیون در حال تردد هستند 
که ۲۰۰ هزار دســتگاه کامیون همین 
امروز باید از ناوگان خارج شــوند و 
سالانه چند هزار میلیارد تومان هزینه 
اضافه سوخت را برای ناوگان فرسوده 

می پردازیم.
وزیر راه و شهرســازی با اشاره 
به وضعیت فرودگاه های کشور تاکید 
کرد: هر چند در فرودگاه های کشور 
اقدامات و کارهای بزرگی انجام شده 
امــا وضعیت خوبــی ندارند. بنده به 
دلیل وظایف کاریم به ۶۰ کشور دنیا 
ســفر کرده ام و واقعا وقتی از فرودگاه 
کشورهای خارجی وارد فرودگاه امام 
می شوم گویی از یک شهر بزرگ وارد 

یک روستا شده ام.
وی افزود : هــر چند در بخش 
هوایی در طول یک ســال گذشــته 
اقداماتی انجام شده و تعدادی هواپیما 
خریداری شده اما این اقدامات کافی 
نیست.قاسمی با بیان اینکه از عده ای 
از دوســتان نامهربانی  هایی می بینیم 
و اجــازه انجام برخــی از اقدامات 

را نمی دهنــد، تاکیــد کــرد : مجوز 
ســرمایه گذاری ۲۰ میلیارد دلاری در 
حمــل و نقل را گرفته ام که اگر اجازه 
دهند با این مجوز اقدامات بنیادی در 
بخــش حمل و نقــل از جمله خرید 
هواپیما و ساخت لوکوموتیو می توان 

انجام داد.
عقب ماندگی های مســکن 
با طرح توسعه افقی جبران می 

شود
فرشید ایلاتی کارشناس مسکن 
هم به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: 
تا زمانی کــه عقب ماندگی در حوزه 
تامین مالی و همچنین تامین اراضی در 
حوزه مسکن داشته باشیم، نمی توان 
امیدی به تکمیل ســریع واحدهای 

نهضت ملی مسکن داشت.
او می گوید: دولت برای اجرای 

ســریع تــر در واحدهــای نهضت 
ملی مســکن باید طرح توسعه افقی 
واحدهای مسکونی را در دستور کار 
خود قرار دهد تا شــاهد جبران عقب 

ماندگی ها در این بخش باشیم.
براســاس این گــزارش دولت 
ســیزدهم و وزارت راه وشهرسازی 
وعــده هایی در حوزه مســکن و راه 
داده انــد که تاکنون اجرایی نشــده و 
یکی از دلایل آن عدم تامین نقدینگی 
بوده اســت. در حال حاضر در حوزه 
مسکن مقرر شده است که بخشی از 
منابع مالی برای اجرای این پروژه ها از 
طریق صندوق ملی مسکن تامین شود 
که طبق بررســی های صورت گرفته 
از ۳۶۰ هزار میلیارد تومان منابع مالی 
این صندوق تنها ۶ هزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومان تامین شده و بخش زیادی از این 
عقب ماندگی مالی در این بخش خود 
زمینه ساز کند شدن اجرای این پروژه 

ها خواهد شد.

وعده های عمرانی که مردم همچنان چشم انتظار اجرایی شدن آن ها هستند

این اقدامات در حالی صورت می گیرد که در ایران قوانین مخصوصی در ارتباط با حمایت 
از نام های تجاری وجود دارد؛ از ســوی دیگر ایران، یکی از کشــورهای عضو موافقت نامه 
مادرید در خصوص ثبت بین المللی علائم و حمایت از نام های تجاری است و بر همین اساس 
شرکت ها حق ندارند بدون اخذ مجوز، تولیدات خود را با برندهای غیر به فروش برسانند.

گروه اقتصــادی -  دبیر انجمن 
صنایع شــوینده، بهداشتی و آرایشی 
خاطر نشان کرد: در صورت ادامه روند 
فعلی، تردید نداشته باشید که در آینده 
نزدیک با کمبود مواد شوینده و بحران 
آن مواجه خواهیم شــد٬ چراکه ۱۰ تا 
۱۵ درصد از شــرکت های تولیدکننده 
کوچک رونــد تولید را متوقف کردند 
و شــرکت های بزرگ هم با یک سوم 
ظرفیــت کار می کنند تــا برند خود را 

حفظ کنند.
حســام بیگدلو با اشاره به اعمال 
قیمت گــذاری دســتوری از ســوی 
ســازمان حمایت برای تولیدکنندگان 
مواد شــوینده، گفت: قیمت دستوری 
ســالی یکبار و در بهترین حالت سالی 
دو مرتبه تغییر می کند این در حالیست 
که شرکت های تولیدکننده مواد اولیه را 

پتروشیمی های دولتی و خصولتی  که 
هر هفته نرخ هایشان در حال تغییر است 
تهیه می کند. وی با شــرح نحوه قانون 
قیمت گذاری در پتروشیمی ها، اضافه 
کــرد: ۹۵ درصد نرخ جهانی ضرب در 
نرخ دلار می شود از این رو هر هفته نرخ 

محصولات پتروشیمی تغییر می کند.
ایــن فعال اقتصادی بــا انتقاد از 
سیاســت دوگانه دولــت در برخورد 
بــا تولیدکننــدگان مواد شــوینده و  
پتروشیمی ها٬ خاطر نشان کرد: چالش 
اصلی شرکت های شوینده این است که 
باید مواد اولیه که هر هفته نرخ آن متناسب 
بــا دلار تغییر می کند را خریداری کنند 
اما از سوی دیگر باید نرخ محصولات 
تولیــدی خود را حداقــل در یک بازه 
زمانی یکساله ثابت نگه دارند. در  این 
دو حالت نفوذ دولت را می توان مشاهده 

کرد دولت به پتروشــیمی ها اجازه می 
دهد که نرخ شان را متناسب با نرخ دلار 
تغییــر بدهند اما  به تولیدکنندگان حق 
نمی دهد که قیمت ها را تغییر بدهند. این 
فعال اقتصادی بابیان اینکه قیمت مواد 
اولیه ۲ برابر افزایش پیدا کرده اســت، 
گفت: ایران نسبت به دیگر کشورهای 
تولیدکننــده از مزیت داشــتن نفت 
برخوردار است٬ اما موادی که نفت از 
آنها حاصل می شود باعث نشده است 
که قیمت شوینده رقابتی و ارزان تمام 
شود؛ قیمت ما از محصولات شوینده 
ترکیه که پتروشیمی ندارد گران تر است 
این در حالیســت که ترک ها مواد اولیه 
را از ایــران خریداری می کنند و امکان 
سرزمینی ایران به تولیدکنندگان کمک 

نکرد که نرخ تولید را پایین بیاورند.
عضو هیات مدیره انجمن صنایع 

شوینده، بهداشتی و آرایشی ادامه داد: 
تولیدکننده مواد شوینده با نرخ جهانی 
مواد اولیه را تهیه می کنند و وقتی ما نفت 
داریم قیمت جهانی چه معنایی می تواند 
داشته باشــد؟ از آنجایی که ما تحریم 
هســتیم محصولات پتروشیمی خود 

را ارزان تر از داخلی ها عرضه می کنند.
بیگدلو در پاسخ به این پرسش که 
آیا افزایش نرخ تمام شده محصول باعث 
شده اســت که ما بازارهای صادراتی 
خود را از دســت بدهیم؟ گفت: برای 
نمونه قرقیزستان سهم قابل توجهی از 
نیــاز بــازارش را از ترکیه وارد می کند 
تولیدکنندگان داخلــی امکان رقابت 
با ترکیه را ندارند این در حالیســت که 
مسافت ترکیه به قرقیزستان زیاد است اما 
با احتساب هزینه حمل باز هم واردات 
از ترکیه برای آنها صرفه اقتصادی دارد. 

وی با بیان اینکه تولیدکنندگان شوینده 
در ایران برای اینکه بتوانند با رقبای ترک 
رقابــت کنند کیفیت را کاهش داده اند، 
افــزود: در بین عراقی هــا این ذهنیت 
ایجاد شده است که جنس ترکی  کیفت 
بهتری نســبت به کالای ایرانی دارد و 
ایــن کاهش کیفیت به مشــکلاتی که 
این روزها تولیدکنندگان با آن دست به 

گریبان هستند باز می گردد.
این فعال اقتصادی شوینده را جزو 
اقلام ضروری سبد خانوارها دانست و 
افــزود: عدد  ۲۵ درصدی افزایش نرخ 
شوینده ها نسبت به دیگر صنایع قابل 
توجه نیست و این موضوع باعث شده 
است که شرکت های تولیدکننده یکی 
پــس از دیگری  از چرخه تولید خارج 
شوند. تردید نداشته باشید که در آینده 
نزدیک با کمبود مواد شوینده و بحران 

آن مواجه خواهیم شــد٬ چراکه ۱۰ تا 
۱۵ درصد از شــرکت های تولیدکننده 
کوچک رونــد تولید را متوقف کردند 
و شــرکت های بزرگ هم با یک سوم 
ظرفیــت کار می کنند تــا برند خود را 
حفظ کنند. به گفتــه وی٬ تولیدکننده 
خصوصــی در یــک مــدت محدود 

می تواند با زیان  به تولید ادامه بدهد.
بیگدلو با بیــان اینکه ۱ درصد از 
تولید ناخالص ملی به مواد شــیمیایی 
مصرفی اختصاص دارد، گفت: ظرفیت 
تولید داخلی با حدود ۵۰۰ تولیدکننده 
در حال حاضر ۴.۳ میلیون تن در سال 
است که از این ظرفیت تنها ۱.۸ میلیون 
تن در بازار داخل و حدود ۴۰۰ هزار تن 
سهم بازارهای صادراتی است به طور 
متوسط سالانه ۱۶۰ تا ۲۲۰ میلیون دلار 

صادرات اتفاق می افتد.

گروه اقتصــادی - ســاداتی 
نژاد گفــت: برخی اوقــات موفق در 
محدودیــت صید نبودیم که همین امر 
منتج به فعالیــت ۱۲ هزار صیاد بدون 

مجوز شده است.
جواد ســاداتی نــژاد وزیر جهاد 
کشــاورزی در افتتاحیــه ششــمین 
نمایشگاه بین المللی شیلات، آبزیان، 
ماهیگیــری، غذاهای دریایی و صنایع 
وابســته گفت: با وجــود اینکه آبزیان 
مــواد مغذی ارزشــمندی دارد، اما در 
سفره مردم نتوانسته است خودش رو 

به خوبی نشــان دهد کــه این امر بدان 
معناســت که در معرفی و حتی تولید 
این محصولات مشکل داریم.به گفته 
او، بــا وجود اینکه در تولید شــترمرغ 
جز تولید کنندگان بزرگ این محصول 
در دنیا هســتیم، اما جای مشخصی در 
ســبد خانوار ندارد.ســاداتی نژاد بیان 
اینکه ظرفیت زیادی برای تولید آبزیان 
بــه ویــژه در مناطق ســاحلی داریم، 
گفت: برای تقویت ذخایر در سواحل 
کشــور باید اقدامات بیشــتری شود.
وزیرجهادکشاورزی می گوید:صنایع 

فرآوری آبزیان نیاز به ســرمایه گذاری 
بیشتری دارد، اما در مجموع در بخش 
کشاورزی شاهد خروج سرمایه گذاران 
هســتیم که براین اساس از سایر بخش 
ها باید به این بخش سرمایه گذار وارد 
شــود.به گفته او، ۹۸ درصد کشاورزی 
ایران مربوط به بخش خصوصی است، 
در بخش شــیلات این طور نیست. لذا 

باید واگذاری ها بیشتر شود تا تولید و 
ثروت بیشتری برای کشور ایجاد شود.

ســاداتی نژاد با بیان اینکه نیازمند 
افزایش ورود بیشــتر دانش بنیان ها به 
بخش شیلات هستیم، گفت: شیلات 
در مقایسه با سایر بخش های کشاورزی 
عقب تر اســت. براین اساس در بخش 
خوراک ماهی نیاز به ورود بیشتر دانش 

بنیــان هــا و ارز حاصــل از صادرات 
خوراک داریم.به گفته او، گرچه بدنبال 
محدودیت صید می رویم، اما در برخی 
اوقات موفق نشدیم که نتیجه خروجی 
ایــن موضوع منجر بــه ۱۲ هزار صیاد 
بدون مجوز می شــود؛ بنابراین باید به 
سمت سرمایه گذاری و تقویت سواحل 
رویم. لذا در برنامه هفتم ماموریت دادیم 

کــه مجلس در زمینه تقویت ذخایر در 
حوزه سواحل اقداماتی کند.

وزیر جهاد مطرح کرد؛

فعالیت ۱۲ هزار صیاد بدون مجوز

۱0 درصد از شرکت های تولیدکننده کوچک روند تولید را متوقف کرده اند
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